

[Text]

**Mr. Hawkes:** What is the process to change from substitute status to member status?

**The Chairman:** Perhaps I can ask the clerk to comment on that.

Mr. Daudlin.

**Mr. Daudlin:** Mr. Chairman, I think you will find that the requirement would be the use of the 24-hour notice in order to have a member changed from the alternate status to the permanent membership list. Once that were effected through the Whip's office, in fact the permanent list would be changed until such time as the Whips and the House elected to change it back again. But the spirit and intent of the rules under which we are operating now is that in the absence of a member on the permanent list voting can take place and attendance at the meeting can take place by an alternate member for purposes of that particular meeting and for votes at that meeting. The permanent list, though, were it to permit the movement into it by alternates for purposes of membership in the executive of the committee, or the chairmanship and vice-chairmanship, would in effect enlarge the committee to a point where in fact you had not a permanent and an alternate list but a mix that had a considerably larger membership entitlement.

**The Chairman:** Thank you, Mr. Daudlin.

I gather, Mr. Hawkes, that you have to go through your own Whip, who knows the procedure from there. I would suggest, respectfully, that you check with your own Whip regarding the situation, and he will inform you as to just how changes should be made.

I see that the three members of the committee from the Conservative side are here at the present time: Mr. McGrath, Dr. Halliday and Miss MacDonald. I gather that, while Mr. Hawkes is at liberty to stay at the meeting, as long as the three permanent members are here he would not have a vote. Am I correct in that assumption?

**The Clerk:** That is correct.

**The Chairman:** We have a motion by Mrs. Mitchell nominating Miss MacDonald as the vice-chairman. Is there any discussion on this motion?

• 1545

**Mr. McGrath:** Mr. Chairman, I would like to very briefly speak in support of the motion. In the context of the new system of committees which we are inaugurating here today, it was certainly the spirit of the new rules, setting up smaller committees, that if not sharing the chairmanships on both sides of the House then it would be the feeling of the committee . . . Mr. Daudlin is here and he can certainly speak to that because he was a member of the rules committee—but certainly it would be in the spirit of the recommendation of the rules committee that where possible committees would have a vice-chairman from one of the opposition parties. It is in that spirit that I welcome Mrs. Mitchell's nomination of my colleague, Flora MacDonald, and I would hope the committee would not divide on it.

[Translation]

**M. Hawkes:** Quel est le processus à suivre lorsqu'on veut passer de membre substitut à membre régulier?

**Le président:** Je vais demander au greffier de bien vouloir s'exprimer là-dessus.

Monsieur Daudlin.

**M. Daudlin:** Monsieur le président, pour qu'un membre substitut devienne membre régulier, c'est-à-dire qu'il figure sur la liste des membres permanents, il faut envoyer un préavis de 24 heures. Une fois que le bureau du whip a reçu cet avis, on modifie la liste permanente, jusqu'au moment où les whips et la Chambre choisiront de la modifier à nouveau. Cela dit, les nouveaux règlements régissant nos activités veulent qu'en l'absence d'un membre permanent, un membre substitut peut assister à la réunion et y voter. Si, cependant, la liste permanente permettait aux substitués d'occuper des fonctions exécutives, soit d'être président ou vice-président, cela élargirait le comité à un point tel qu'on n'aurait plus ni une liste des membres réguliers, ni une autre des membres substitués, mais un mélange des deux, où tous les membres auraient plus de droits.

**Le président:** Merci, monsieur Daudlin.

Je crois donc, monsieur Hawkes, que vous devrez vous adresser à votre whip, qui connaît la procédure à suivre. Consultez-le donc, et il vous dira comment vous y prendre.

Je remarque que les trois députés conservateurs faisant partie de notre Comité, soit M. McGrath, M. Halliday et M<sup>me</sup> MacDonald, sont présents. Je crois donc que cela signifie que, même si M. Hawkes a le droit d'assister à nos travaux, dès lors que les trois membres permanents sont présents, il n'a pas le droit de vote. Est-ce exact?

**Le greffier:** C'est exact.

**Le président:** Par ailleurs, nous sommes saisis d'une motion présentée par M<sup>me</sup> Mitchell et proposant la candidature de M<sup>me</sup> MacDonald au poste de vice-président. Est-ce qu'on veut en discuter?

**M. McGrath:** Monsieur le président, j'aimerais, en très peu de mots, parler en faveur de la motion. En instaurant une réforme des comités, réforme que nous inaugurons ici en ce jour, l'intention était certainement, dans cette mise en place de comités plus restreints, sinon de partager la présidence, du moins — et M. Daudlin pourra confirmer ce que j'avance, car il était membre du comité du Règlement—l'intention de ce comité était donc d'attribuer, dans la mesure du possible, la vice-présidence à l'un des partis de l'opposition. C'est compte tenu de cette intention que je suis heureux de voir M<sup>me</sup> Mitchell proposer la candidature de ma collègue, Flora MacDonald, et j'espère que le Comité l'accueillera favorablement.